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Javna telovadba šolske 
mladine v Liubliani. 

Pričetkom tekočega šolskega leta 
Stno se sestali ljubljanski telovadcjučite
Hi srednjih in meščanskih šol z namenom. 
4a ustanovimo lastno stanovsko in stro
kovno društvo, čegar naloga naj bi bila 
"ospeševati teiesna vzgojo šolske mla
dine ter varovati in podpirati naše sta
lovske koristi in težnje. Misel je našla 
^ed tovrriši splošno soglasje, obenem pa 
?mo sprožili tudi misel o prireditvi javne 
telovadbe z učenci srednjih in meščan
skih šol v Ljubljani. Tudi ta predlog je 
ijjl sprejet, začeli smo takoj s pripravami, 
'ovariša Jcras in Kozak ter gdč. Trdi
nova so prevzeli sestavo prostih vaj za 
,nvrio telovadbo, drugi tovariši pa so. se
steyiH društvena pravila. Pri raznih na
Jkljnih sestankih smo predelali proste 
Vak\ ki so se pričele poučevati po vseh 
frvodih. 

Dne 16. januarja se je vršil ustanov
''' občni zbor. ki so se ga udeležili tudi 

nanii tovariši. Ko je višji šolski svet do

volil prireditev iavne telovadbe, smo pri
čeli z glavnimi pripravami. Poudarjamo, 
da so sedanje šolske oblasti mnogo bolj 
nakloniene telesni vzgoji nego so bile 
prejšnje. Največ neprilik nam je povzro
čalo pridobiti za javno telovadbo prime
ren prostor. Vzlic vsem prošnjam in vlo
gam nima namreč nobena ljubljanska šola 
potrebnega in primeroma velikega igri
šča. Posamezni športni klubi in telovad
ne organizacije so si po prevratu pribo
rili igrišča in. telovadišča. šole pa doslei 
takih prostorov še nimajo. Dolžnost 
mestne, občine bi bila. da preskrbi šolam 
take prostore, kar bi v Ljubljani ne bilo 
težavno, ker so v neposredni bližini me
sta lepa zemljišča, ki so kakor ustvar
jena za telovadišča in igrišča in bi jjh bilo 
mogoče pridobiti proti primerni najem
nini. Kako vse drugače skrbijo druga me
sta izven naše države v tem oziru. Ne
katere države so celo izdale zakon, s ka
terinj se daje mestom razlastitvena pra
vica za prostore, ki so potrebni šolam za 
igrišča in telovadišča. Lastnega prostora 
torej nismo imeli in to je skoraj ogrožalo 
našo javno telovadbo. Zatekli smo se v 
Stepamo vas, kjer ima sokolsko društvo 

lastno letno telovadiščc. ki ga nam je 
prepustilo, baron Kodeli pa nam je dovo
lil uporabljati tudi poleg ležeče zemljišče 
Prostor ni zadoščal našim potrebam, zate 
smo morali omejiti najvišje število telo
vadcev na 774. na dovoljnem prostoru bi 
jih bilo nastopilo čez 1000. Tudi priredi
tev prostora za gledalce ni bila lahka. So
kolsko društvo I. v Ljubljani nam je po
sodilo proti odškodnini tribune. Sokolskc 
društvo v Stepami vasi pa je oskrbele 
nrevoz .in vzpostavitev tribun. Učenci 1. 
deške meščanske šole so pod vodstvom 
meščanskošolskega učitelja g. Novaka iz
merili in zakoličili prostore za posamezne 
telovadce ter se s tem praktično vežbali 
v zemljemerskih vajah. Garderob za 
učence seveda nismo mogli postaviti, 
zato so se morali dijaki preoblačiti na od
prtem prostoru poleg telovadišča. učenke 
na so imele za to poseben prostor na ob

; sežnem dvorišču Povšetove gostilne. 
Stroški za prireditev so naraščali kakor 
hudournik, društvo pa je bilo brez pre
moženja. Iz te stiski: s;; nas rešile ljub
ljanske, banke, ki so nam dale denarno 
podporo v znesku 9000 K. Podprli so nas 

I tudi drugi. Gospoda Kraoež iti Šlahta sta 

nam brezplačno ponudila stole, poveljnik 
dravske divizije je dovolil brezplačen 
prevoz stolov, Učiteljska tiskarna pa narrt 
ie zastonj natisnila lepake in letake, ki so 
bili edina reklama za nas. Naše časopisje 
pa nas ni podpiralo, vzlic prošnjam ni pri
občilo naših notic, s katerimi smo opozar
jali občinstvo na javno telovadbo. Zato je 
bil tudi obisk nepovoljen in ostala nam je 
tretjina vstopnic neprodanih. Čisti doho

i dek ie bil zelo majhen, brez podpore pa 
i bi bili imeli celo zgubo. Zato so tudi pod

porna društva na posameznih šolah dobi
la le neznatne prispevke. Izmed zavodov, 
ki niso sodelovali, se je zanimal za ta na
stop edino zavod / a gluhoneme. Ravna
teMstvo je zaprosilo za brezplačen vstop. 
Tega seveda nismo mogli dovoliti, ker 
smo bili prepričani, da bo občinstvo za
sedlo vse prostore, pač pa smo z ve
seljem dovolili, da so učenci prisostvo
vali glavni skušnji, kjer so videli isto ka
kor pri javnem nastopu. 

Spored je bil prikrojen našim razme
! sam. Od oočetka je bilo določeno, da na
| stopiio dijaki tudi v lahko atlctičnih va

;ah. toda zaradi pomanjkanja telovadišč 
in igrišč naše šole niso mogle uspešno go



;;ti teh vaj. zato smo jih morali odstaviti 
z vzporeda, Vobče ie bila javna telovad
1 a oovo.ljna. Bili so sicer še vedno nedo
statki. toda pri tolikem številu učencev 
in pri prvem nastopu je to odpustljivo, 
zlasti ker so mnogi večji učenci, za kate
re je telovadba šele po vojni postala ob
vezen predmet, kazali premalo zanimanja 
za iavno telovadbo. 

Moralen uspeh je bil za nas zadovo
ljiv. Storili smo vse. kar je bilo pri današ
njih razmerah storiti mogoče. Pokazali 
smo, da se šolska telovadba polagoma 
oreustroja in da se goji sistematično in 
no večini pravilno v prid učeči se mladi
ni. Izboljšanja so potrebna še vedno in če 
bodo tudi poklicane oblasti storile svoje 
dolžnosti, je upati, da bo prihodnia taka 
nriredltev boljša in da bo odgovarjala 
v^em modernim predpisom telesne vzgo
je, ki stremi za tem. da nudi šola mladini 
ooleg unjstvene izobrazbe tudi telesno 
kulturo. Ti predpisi pa zahtevajo več gi
banja pod milini nebom v čistem zraku 
in na solncu. Zato nas ne moti kritika, da 
so nekateri večji telovadci telovadili brez 
srajc, ker v tem ne vidimo nikakega po
hujšanja '— prepovedati bi morali tudi 

kooanje — .uač pa je to edino pravilna 
leJovašdsika oprema za telovadbo pod mi
lim nebom kjer pridejo tudi solnčni žarki 
do veljave. Napačna je tudi trditev, da so 
se fantje preoblačili med dekleti, vsaj med 
nastopajočimi ne. ker so bili oboji ločeni, 
kar smo že zgoraj omenili. Nekatere je 
motila tudi sokolska koračnica. Ker ne 
živimo več v časih, ko je bila sokolska 
koračnica pregrešna. Radezkvmarsch in 
O. du mein Ostcrreich ali podobno pa ofi
c'elne koračnice nai se nikar nikdo ^e 
snotika nad njo. ker ie za živahen pohoa 
ena najboljših koračnic in menda tudi Or
lom ne zmeša koraka, sicer se nam pa zdi 
neokusno, da se pri nas nobena prireditev 
ne more izvršiti brez političnih remini
scenc in nestvarne kritike. 

Naša prireditev ie imela tudi propa
gandni namen. Če smo z njo vzbudili za
nimanje za telesno vzgojo pri roditeljih 
in pri odločujočih faktorjih, ne moremo 
soditi, zdi se nam pa. da smo storili prvi 
korak v tem oziru in če ne bomo v enem 
letu dosegli vsega, za čemer stremimo, 
nas to ne plaši, zavedajoč se da tudi do
bra stvar ne najde takoj in povsod zago
vornikov i u privržencev. 


